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Razstava in okrogla miza na temo Mestnega parka – poročilo in sklepi 
 
 
Po lanskoletnem dogodku – otvoritvi razstave in okrogli mizi na temo Mariborskega otoka – 
nadaljujemo z ozaveščevalnimi dogodki o varovanih območjih narave, tokrat na temo 
Mestnega parka. 
 
 
Razstava študentov arhitekture 
 
V četrtek, 10. 12. 2015 je bila v Razstavnem salonu Mestne občine Maribor (MOM) otvoritev 
razstave z naslovom »Skozi okno v Mestni park«.  
 
Študentje 3. letnika univerzitetnega študijskega programa Arhitektura Fakultete za 
gradbeništvo, prometno inženirstvo in arhitekturo Univerze v Mariboru so pod mentorstvom 
doc. dr. Branke Trček in asist. Melite Rozman Cafuta predstavili Mestni park v štirih letnih 
časih, in sicer v obliki izložbenih del. Razstava je v prazničnem času mimoidoče nagovarjala 
k razmisleku o ekoloških, kulturnih in socialnih vrednotah parka, svoje želje v zvezi s parkom 
pa so lahko zapisali na smreko želja.  
 
Otvoritve so se med drugim udeležili podžupan MOM mag. Zdravko Luketič, dekan Fakultete 
za gradbeništvo, prometno inženirstvo in arhitekturo prof. dr. Miroslav Premrov in mentorica 
študentov doc. dr. Branka Trček. 
 
Razstava je nastala v sodelovanju fakultete z Medobčinskim uradom za varstvo okolja in 
ohranjanje narave, Zavodom RS za varstvo narave, Zavodom za varstvo kulturne dediščine 
Slovenije in Snago. Na ogled je bila do 10 . 1. 2016. 
 



  

 
Foto: Otvoritev razstave (Živa Bobič Červek) 

 
 
Okrogla miza 
 
V četrtek, 7. 1. 2016 je v organizaciji Medobčinskega urada za varstvo okolja in ohranjanje 
narave potekala okrogla miza o problematiki Mestnega parka. Povezovala jo je direktorica 
Zavoda za turizem Maribor – Pohorje Janja Viher. 
 
Ideja za organizacijo okrogle mize se je porodila zato, ker bo potrebno na novo začrtati 
prihodnost Mestnega parka in pripraviti nov odlok, hkrati pa ugotavljamo, da so interesi zelo 
različni, naravovarstvenim in kulturnovarstvenim režimom navkljub.  
 
K sodelovanju na okrogli mizi smo zato povabili predstavnike vseh pristojnih institucij. 
Povzemamo njihove poudarke:  

- Zvonka Letonja, Hortikulturno društvo Maribor: 
o potreben bi bil nadzor nad dogajanjem v parku (prireditve, pasji iztrebki, 

vandalizem ipd.) in primerna kazen za kršitelje. 
o z izvajalci prireditev bi se bilo potrebno dogovoriti, kakšne so njihove 

obveznosti v zvezi z varovanjem okolja. 
- Samo Jenčič, Zavod RS za varstvo narave: 

o park je visoko ovrednoten iz naravovarstvenega vidika zaradi bogastva 
drevesnega fonda in ekološkega pomena, 

o v ožjem in širšem območju parka je kar nekaj označitev v smislu spoznavanja 
parka in narave, v ta namen pa bi se še lahko izkoristili sodobni informacijski 
sistemi. 

o drevesa v mestu, tudi v parku, rastejo v težkih pogojih, ki so pogosto zelo 
različni od pogojev v njihovih naravnih življenjskih prostorih. Zaradi tega so še 
posebej ranljiva, 

o veliko dreves iz časa prva zasaditve je starih že okoli 140 let, to je starost, ko 
se mnoge vrste bližajo svoji naravni starostni meji in jih bo potrebno 
nadomeščati – čim prej in nato redno. 

o vlaganja v vzdrževanje in obnovo parka so zadnja leta preskromna, 
o prireditve v parku – v obsegu, ki ne vpliva negativno na rastne pogoje drevnin 

in z vsebino, ki je skladna z namenom parka. 
- Miran Krivec, Zavod za varstvo kulturne dediščine Slovenije: 

o premajhno zavedanje pomena parka za mesto in meščane (pri meščanih in 
mestnem vodstvu), 



  

o nesprejemljivo krčenje sredstev za njegovo vzdrževanje in posledično slabše 
stanje grajenih in naravnih struktur v parku, 

o preveč prireditev v njem (v mestu so tudi druge urejene zelene površine), 
o potrebno je izdelati načrt vzdrževanja, po katerem bodo jasno načrtovani in 

opredeljeni potrebni ukrepi in njihova časovnica. 
- Stane Kocutar, Zadruga Vino Piramida Maribor: 

o poti na območju Piramide niso vzdrževane in so v slabem stanju (to je naloga 
lokalne skupnosti) in s tem je povezano zagotavljanje varnosti sprehajalcev 
(lahko bi razmislili tudi o talni razsvetljavi), 

o problem je tudi, da mimoidoči obirajo grozdje (prevladuje mnenjem, da je od 
vseh). 
 

 
Zanimalo nas je tudi mnenje publike. Vprašanja in komentarji so se nanašali na naslednje 

teme: 

- načrt celovite prenove - nujno bi ga potrebovali,  
- program - odločiti se je potrebno, katere dejavnosti si v parku sploh želimo, 
- kolesarjenje – ali bodo kolesarji v bodoče zaželeni ali ne, 
- svetilke na promenadi – potrebna zamenjava, kritika zaradi neprimernih nalepk na 

svetilih. 

 
Kot sklepe okrogle mize bi lahko navedli: 
 
- Mariborski Mestni park je pomembno območje tako zaradi svoje zgodovine, narave, kulture, 
lokacije med mestom in mestnimi vinorodnimi griči, kot tudi zaradi socialne funkcije, ki jo ima 
za meščane. 
- V zadnjih treh desetletjih se je premalo vlagalo v vzdrževanje parka. Pomembno bi bilo 
sprotno vzdrževanje in postopna obnova, oboje na podlagi načrta celovite obnove. 
- Pomembno je ugotoviti, katere dejavnosti si meščani v parku želijo, kar bo pokazala anketa, 
in katere izmed njih bi bile z vidika ohranjanja parka v dobrem stanju tudi sprejemljive. 
- Z novim odlokom oz. drugo pravno podlago se bodo na novo zastavili režimi varovanja in 
pripravil načrt upravljanja. 
 
 

 
 
Zahvaljujemo se vsem vpletenim posameznikom in institucijam za sodelovanje. 
 
 
 
Pripravila: 
mag. Živa BOBIČ ČERVEK 
višja svetovalka 


